
9 جمعه  6 آبان 1401  شماره 3

irannewspaper.ir irannewspaper

احمدرضـــا درویـــش نیز در نشســـت تخصصـــی »39-20« با موضـــوع کارگردانی در 
ســـی ونهمین جشـــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران بیان کرد: من خیلی معتقد به 
صنعـــت ســـینمای ملی و بین المللی ایران نیســـتم و به طور روشـــن بـــه این موضوع 
اعتقـــاد ندارم که ســـینمای مـــا ملی، صنعتی یـــا بین المللی اســـت. اینکه می گویند 

ســـینمای ما صنعتی اســـت نیز یک فریب اســـت.
وی گفـــت: مـــن بعد از »رســـتاخیز« به دلایل مختلف در هیچ جمعی حاضر نشـــدم 
امـــا بحـــث ســـینمای جوانان ایـــران یک بحث مجزا اســـت. من یک ســـابقه طولانی 
در این انجمن دارم، چه در بیســـت و چند ســـالگی و چه بعد از ســـاخت اولین فیلم 

بلنـــدم کـــه درگیـــر انجمن بودم و بـــه محافل مختلف آن دعوت می شـــدم. 
درویش ادامه داد: احساســـم این اســـت وقتی میان شـــما حرف  می زنم کنار شـــما 
ایســـتاده ام، پس تلاش می کنم زبان شـــما باشـــم. دو نکته در اساســـنامه سینمای 
جوانـــان ایران اســـت؛ یکی کشـــف اســـتعدادهای جدیـــد و جوان اما محـــدود کردن 
ســـینمای جوانان به این اصل کمی بی انصافی اســـت کار ســـینمای جوانان در اصل 
ارتقای ســـطح زیبایی شناســـی در فرهنگ و هنر اســـت. بســـیاری آمده اند دوره های 

ســـینمای جوانان را گذرانده اند اما نتوانســـتند در جایگاه فیلمســـازی باشند.
وی ادامه داد: برخی خودشان را با تلاش شان بالا کشیده اند اما باقی کجا هستند، 
یکـــی از وظایـــف و رســـالت مهم این اســـت که به جامانده ها کمـــک کند گرچه همه 
نمی توانند ســـینماگر شـــوند. آموزشـــگاه ها و دانشـــگاه های ما محدودیت دارند اما 
ســـینمای جوانان در همه جا دفتر دارد. باید رویکرد انجمن ســـینمای جوانان ایران 
ملـــی باشـــد. می دانم ســـینه شـــما انبـــاری از حرف های مختلف اســـت اما دوســـت 
داشـــتم اینجـــا زبان شـــما باشـــم.  درویـــش در بخـــش دیگـــری از صحبت های خود 
دربـــاره ســـاخت »رســـتاخیز« بیـــان کرد: تـــا وقتی وضع این فیلم  مشـــخص نشـــود 
دربـــاره آن صحبـــت نمی کنم. گرچـــه قول هایی درباره این فیلـــم دادند اما این فیلم 
همچنـــان وضعیت نامشـــخصی دارد. دوســـتانی قبلاً در جایگاهـــی بودند که نباید 
می بودنـــد. آنهـــا رفتند، دوســـتان جدید هم آرزوهایـــی درباره فیلـــم دارند ولی فقط 
آرزو اســـت. همچنین فیلم در پلتفرم های خارجی در حال عرضه بین المللی اســـت. 
مجـــوز بین المللی هم صادر شـــده اما ســـؤال این اســـت که چطور ایـــن مجوز صادر 
شـــده و تماشـــاگران خارجـــی می تواننـــد فیلـــم را ببینند امـــا ایرانی ها روی پـــرده نه؟ 
طبـــق عهـــدی کـــه با عوامـــل، خدای خودم و صاحب رســـتاخیز بســـتم، ایـــن فیلم را 
برای پرده ســـینما ســـاخته ام و تمام امکانات فیلم برای نمایش در ســـالن استاندارد 
جمعـــی اســـت که این آرزوی من محقق نشـــده اســـت. امـــا آرزوی اصلی من محقق 
شـــد، یعنی اینکه فیلم ســـاخته شـــد.  وی تأکید کرد: صبر من زیاد اســـت و می دانم 
بالاخـــره اکـــران می شـــود. وقتی دیگر اســـمی از ما نیســـت یا حتی صد ســـال دیگر، 
بالاخره فیلم یک فیلمســـاز دیده می شـــود. این فیلم مگر فقط برای جشـــنواره بود 
کـــه بعـــد بـــرود داخل قوطی؟ بالاخـــره فیلم از کشـــو درمی آید و دیده می شـــود پس 

ترجیـــح می دهـــم انتقال تجربه کنـــم اما درباره رســـتاخیز صحبت نکنم.

روح اللـــه ســـهرابی، عضـــو هیأت داوران بخش فیلم های داســـتانی جشـــنواره فیلم 
بین المللـــی کوتـــاه تهران و مدیرکل نظارت بر عرضه و نمایش فیلم های ســـینمایی 
ســـازمان ســـینمایی دربـــاره فیلم هـــای ایـــن دوره از جشـــنواره بیان کرد: بـــه عنوان 
داور بایـــد بگویـــم فیلم هـــای امســـال در مقایســـه با ســـال های قبل از لحـــاظ فرم و 
تکنیک جهشـــی تحســـین برانگیز داشته اند. از سوی دیگر ســـینمای کوتاه همواره 
جایگاه مســـتقل خود را به رســـمیت می شناسد و فاصله معناداری با سینمای بلند 
حرفـــه ای ایجـــاد می کنـــد. وی ادامه داد: اگر فیلمســـاز عرصه فیلم کوتاه و اساســـاً 
ســـینمای کوتـــاه مـــا به ســـمتی بـــرود که به عنـــوان ظرفیت مســـتقل تلقـــی و دیده 
شـــود، جایگاه و اعتبار خود را بین اهالی ســـینما، علاقه مندان و فعالان این عرصه 
تثبیت خواهد کرد پس امیدوارم که فیلمســـازان کوتاه به این ســـمت حرکت کنند.

بهـــروز افخمـــی کـــه برای تدریـــس فیلمنامه پا به این جشـــنواره گذاشـــته بـــود درباره 
اهمیـــت فیلمنامـــه در فیلم کوتاه گفت: این مهم اســـت که موضوعـــی که نزدیک به 
150 صفحه کتاب را دربرمی گیرد، آیا در دو صفحه هم می تواند اجرا شود یا خیر؟ اگر 
بشـــود بایـــد این کار را کرد چـــون مخاطب با پرده بزرگ رو به رو اســـت. باید بدانید که 
در فضای سینما با مخاطب آگاهی روبه رو هستید که هوش بالایی دارد و در تاریکی 
به پرده ســـینما نگاه می کند؛ توجه مخاطب به فیلم اســـت و اگر فیلم خســـته کننده 
باشـــد و یا نکته اضافی داشـــته باشـــد مخاطب به ســـرعت متوجه می شود. وی ادامه 
داد: غفلـــت از همیـــن نکتـــه باعث شـــده اســـت کار بســـیاری از فیلمســـازان ضعیف 
باشـــد و دلیل آنکه این روزها ســـینما به مرگ خود نزدیک می شـــود همین اســـت. در 
ســـینما مخاطب با حس گروهی که روح جمعی هم نامیده می شـــود روبه رو اســـت و 
این موضوع کاملاً در ســـینما احســـاس می شـــود. زمانی که جمعیت انســـانی دورهم 
جمـــع می شـــوند چیزی بیـــش از روح جمعی ظاهر می شـــود که در اســـتادیوم ها قابل 
تشـــخیص اســـت. برخـــی این روح جمعـــی را مهیب می دانند چرا کـــه چنین جمعیتی 
قدرتمند است و ممکن است از او کارهای بزرگی سر بزند؛ روح جمعی بسیار باهوش 

اســـت و فیلمســـاز باید همواره این نکته را در ذهن داشـــته باشد.

رضا کیانیان در نشســـت تخصصی »پرســـش از بازیگـــردان« را برای علاقه مندان 
برگزار کرد و در بخشـــی از این نشســـت گفت: من به دوســـتان جشنواره هم گفتم 
قاعدتاً فیلم کوتاه به بازیگردانی احتیاج ندارد چون در آن یا از کســـانی اســـتفاده 
می شـــود کـــه بازیگـــر نیســـتند، یـــا می خواهید دربـــاره کســـی فیلم بســـازید که او 
وجـــود دارد. ایـــن بازیگـــر پیشکســـوت در بخش دیگـــری از این نشســـت توضیح 
داد: وقتی می خواهید فیلم کوتاه بســـازید از بازیگر و تصویربردار اســـم و رسم دار 
اســـتفاده نکنیـــد چـــون وقتی فیلم تان تمام می شـــود مثلاً می گوینـــد آقای کلاری 
فیلم را ســـاخته اســـت، پس ســـعی کنید در فیلم تان کار خودتان را نشان بدهید. 
ایـــن را هـــم بایـــد بگویم اگـــر بخواهید یک چیز را مدنظر داشـــته باشـــید اشـــتباه 
می روید پس باید خلاقیت داشـــته باشـــید به شـــرطی که دنیای خود را بشناسید.

محســـن یـــزدی؛ مدیـــر شـــبکه مســـتند ســـیما در حاشـــیه بازدیـــد از ســـی و نهمین 
جشـــنواره بین المللـــی فیلم کوتـــاه تهران، درباره این جشـــنواره و رویکـــرد جدید آن 
کـــه تنـــوع ژانر اســـت، گفت: دیگـــر شـــکی در اهمیت بالای جشـــنواره فیلـــم کوتاه 
تهـــران وجـــود نـــدارد و ســـینمای کوتاه، پایه و بنیان ســـینمای بلند داســـتانی اســـت 
کـــه بســـیاری از ســـینماگران بـــزرگ ایرانـــی کار خـــود را از این ســـینما آغـــاز کرده اند.

وی دربـــاره اعتراض هایی که به برگزاری جشـــنواره در شـــرایط فعلی وجود داشـــت، 
بیان کرد: باید به این موضوع توجه کرد که اگر جشـــنواره امســـال برگزار نمی شـــد، 
چه تضمینی وجود داشت که زمان دیگری برای برگزاری در سال جاری پیدا کنیم؟ 
آثـــار کوتـــاه در حال حاضر به جز فضای جشـــنواره ای جایی بـــرای نمایش ندارند، اگر 
ایـــن جایگاه را هم از دســـت دهند چه کســـی خوشـــحال می شـــود؟ آیا ایـــن رفتارها 
باعث ارتقای ســـینمای کوتاه می شـــود؟ من معتقدم که باید فضای نقد به رسمیت 
شـــناخته شود اما تحریم یک جشـــنواره و فشار به شرکت کنندگان آن برای انصراف 
هیـــچ گاه اتفـــاق مثبتـــی را با خود بـــه همراه ندارد. اثری که تنها شـــکل دیده شـــدن 

آن در جشـــنواره فیلم کوتاه اســـت چرا باید برای انصراف تحت فشـــار قرار گیرد؟

در حاشـــیه برگـــزاری جشـــنواره، محمـــد خزاعی، رئیس ســـازمان ســـینمایی طی 
مصاحبـــه ای و بـــا اشـــاره به لزوم حفظ همدلی و همراهی فیلمســـازان ســـینمای 
کوتـــاه بـــا یکدیگر بیان کرد: ســـینما و ســـینمای کوتاه می تواند چـــراغ راهی برای 

ترســـیم و تکوین آینده ســـینما و نســـل های فیلمســـازی باشد.
 وی افزود: استقبال خوب از سی ونهمین دوره این جشنواره نشان داد که چقدر 
کار همکارانـــم در برگـــزاری این رویداد بزرگ فرهنگی و هنری درســـت، منطقی و 
بجـــا بـــوده و ثابت کرد که چقدر بســـتر و تقاضـــا برای فیلم های کوتـــاه در جامعه 
زیاد اســـت که این وظیفه ما را برای کار در حوزه فیلم کوتاه ســـنگین تر می کند.

خزاعـــی بـــا اشـــاره بـــه ویژگی هایـــی چـــون تنـــوع و گوناگونـــی ژانرهای ســـینمایی 
ماننـــد درام، کمـــدی، فانتزی، ملودرام، رازآلود، وحشـــت، جنگی و دفاع مقدس، 
معمایـــی و نـــوآر، علمی تخیلـــی و آخرالزمانی افزود: حضور پررنـــگ فیلم اولی ها، 
توجـــه به اســـتعدادهای نـــو، اهتمام ویژه بـــه فیلم ها و مضامیـــن انقلابی و دفاع 
مقدســـی و… نشـــان می دهـــد که جشـــنواره بر اســـاس مطالعـــه و نیازها طراحی 

شـــده و در حال برگزاری اســـت.
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رســـول صدرعاملـــی هـــم از دیگر ســـینماگرانی بود که بـــرای برگـــزاری کارگاه حاضر 
شـــد. او در ایـــن کارگاه به آمـــوزش »تجربه گرایی در ژانر« پرداخت که در بخشـــی از 
صحبت های او آمده بود: »اگر ژانر را نشناســـیم هیچگاه فیلمســـاز خوبی نخواهیم 
شـــد، مانند اســـتاد ادبیاتی که حافظ و ســـعدی را نشناســـد و بعد بخواهد شـــعری 
بســـراید. در فیلمســـازی نیـــز بایـــد بدانیم قصه پـــردازی یعنی چه و تمامی اســـاس 
و بنیـــاد فیلمســـازی چـــه تعریفـــی دارنـــد. همچنین باید افراد تحســـین شـــده این 
حـــوزه را بـــه خوبـــی بشناســـیم و آثـــار آنها را ببینیـــم تا بتوانیـــم بـــه جهان بینی فارغ 
از دنیـــای هـــر فیلمســـاز دیگـــری برســـیم و به نوعی ســـینمای منحصربـــه فرد خود 
را خلـــق کنیـــم. مـــا باید در ابتـــدا ژانر را بشناســـیم و بعد ســـراغ دگرگونـــی آن برویم 
تـــا بتوانیـــم اثری هنری خلق کنیم. باید امپرسیونیســـم را بشناســـیم تـــا بتوانیم در 
ســـینما ساختارشـــکن باشـــیم و ایـــن دانـــش و دانایی به مـــا کمک می کند تـــا نوآور 
و بـــه نـــوع واقعـــی فیلمســـاز باشـــیم.« صدرعاملی البته اشـــاره ای هـــم به وضعیت 
ایـــن روزهـــای جامعـــه کرد و گفـــت: هرچند کـــه افراد زیـــادی می خواســـتند من در 
ایـــن رویداد حضور نداشـــته باشـــم اما مـــن فعالیت و رفتار هنـــری را همچنان مهم 
می دانـــم و بـــه آن معتقـــد هســـتم. او همچنین تأکیـــد کرد: امیـــدوارم که حاکمیت 
ایـــن مملکـــت به یک آگاهی و دانایی درســـتی از مردم و خواســـته های آنها برســـد.
معمولاً آثار برتر نمایش داده شـــده در جشـــنواره فیلم کوتاه تهران روی آنتن سیما 
می رونـــد. ایـــن آثار می تواند از ژانرهای کمدی، کودک و نوجوان و ژانر فانتزی باشـــد 
که آثار ســـینمایی کمتری به آنها اختصاص داده شـــده باشد. تنوع ژانر در سینمای 
کوتـــاه بـــه نفع ســـینمای ایران اســـت چراکه رویکـــرد مبتنی بر تنـــوع ژانر معضلات 

سینمای داســـتانی را نیز برطرف خواهد کرد.

رسولصدرعاملی:
سینمایمنحصربهفردخودرا

خلقکنیم

امروزه جشنواره فیلم کوتاه تهران با هزاران متقاضی شرکت در ایران و سراسر جهان به عنوان 
مهمترین رویداد بین المللی سینمای کوتاه در غرب آسیا مطرح است

اهمیـــت جشـــنواره ای چـــون جشـــنواره فیلم 
کوتـــاه نیـــز از این حیث ویژه اســـت که تاکنون 
فیلمســـازان و هنرمندان زیادی را به سینمای 
بلنـــد داســـتانی معرفـــی کـــرده اســـت. از این 
رو می تـــوان جشـــنواره فیلـــم کوتـــاه را جـــدای 
از هویـــت مســـتقلی کـــه بـــرای خـــود تعریـــف 
کـــرده، پـــل ارتباطی فیلمســـازان با ســـینمای 
بلنـــد دانســـت، دقیقـــاً همـــان فیلمســـازانی 
کـــه بـــا تولیـــد آثـــار ســـینمایی بلنـــد خـــود بـــه 
جشـــنواره های بین المللـــی مهـــم در سراســـر 
دنیـــا راه یافتنـــد و توانســـته اند جوایز متعدد و 
مهمی را برای ســـینمای ایران به ارمغان آورند.

 

چرا جشنواره فیلم کوتاه از اهمیـــــــــــــــــــت ویژه ای برخوردار است؟

در رونـــد برگـــزاری ایـــن دوره از جشـــنواره، مدیران، مســـئولان و چهره های 
مهـــم فرهنگـــی و هنـــری از جشـــنواره بازدید کردنـــد و در جریـــان برگزاری و 
اکـــران فیلم ها قرار گرفتند. در حاشـــیه همیـــن بازدیدها اظهارنظرهایی در 

خصوص جشـــنواره مطرح شـــد که بار معنایی این دوره را بیشـــتر می کرد. 
بـــه عـــاوه کارگاه هـــای تخصصی نیز بـــا حضـــور چهره های مهم ســـینمایی 

بـــرای عاقه منـــدان به دنیای ســـینما برپا شـــد.


